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ÉVKÖZI 5.  VASÁRNAP                             C év             1– 4 oldal 

 

Olv.: Iz 6,1-2a.3-8 – 1Kor 15,3-8.11 – Lk 5,1-11 

A csodálatos halfogás 

                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Nem szól minden toronyban harang. Valamikor azért szólaltatták meg a 
harangot, hogy az emberek el ne feledkezzenek arról, hogy Jézus össze akarja gyűjteni a 
benne hívőket! Az Egyház – mi lennénk az Egyház – azokból áll, akik Krisztus vonzásában 
tartoznak össze, ez a vonzás jelenti az egységüket és Krisztusból élnek!  
 

Olyan ez, mint a naprendszer, amelynek égitesteit, a csillagokat a nap vonzása tartja egyben. 
A hullócsillagok ebből a vonzásból kiszakadnak. Ma az isteni műről gondolkodunk, arról a 
csodálatos programról, amit Jézus indított el megmentésünkre és a világ megváltására, amely 
mű arról szól, hogy  

Jézus vonzásában éljük az életünket! 

 

Nem akarunk hullócsillagok lenni! Nem mondunk le arról a gazdagságról, amit jelent ez a 
kapcsolat! Nem mondunk le azokról az értékekről, amelyek ebben a kapcsolatban és ebben a 
közösségben megjelennek! A mai vasárnap keresztény küldetésünkről szól, arról a kegyelmi 
gazdagságról, amit az Isten szeretete jelenít meg gyarló emberi életünkben, világunkban. 
 

Kérjük az Isten segítségét,  
hogy jellé, az Isten szeretetének hírnökeivé 

tudjunk lenni ebben a világban! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Ahogy már említettem, az egyházi év során logikus lépésekkel egy-egy 

vasárnap megállunk az ember üdvtörténeti útjának legfontosabb állomásain, hogy tudatosítsuk 
magunkban, mit jelent Jézus jelenléte, Isten Fiának, a Küldöttnek jelenléte a mi világunkban 
és a mi emberi életünkben. A kezdetek mindig varázslatosak! 
 

Hallottunk is erről, amikor Jézus a názáreti zsinagógában magára vonatkoztatta a próféta 

jövendölését: A vakok látnak, a sánták járnak, a poklosok tisztulnak és a szegényeknek 
hirdetik az evangéliumot! Jézus olvasta fől a tekercsről, amikor elhangoztak, Jézus a 
következőképpen értelmezte ezeket a szavakat: 
 

Ma beteljesedett, amit az imént hallottatok! 

 

Jézus ezzel jelezte, az ő útjának mi az értelme, hiszen azért jött, hogy az embernek élete 
legyen, olyan élete, amely az örömét, a boldogságát jelenti! Ezt sokszor hallottuk, de hadd 
elővételezzek: 
 

Ez a beteljesedés akkor lehetséges, ha az ember fölismeri,  
hogy az ő emberi útja egy közös út az Istennel! 
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Ez az üdvtörténet útja! – így mondják a teológusok. Olyan út, amely az ember üdvösségét 
jelenti. Ha a mindennapjainkra vonatkoztatjuk, akkor ez azt jelenti:  

 

Az ember élete - lelki örömben - 
egyre teljesebb megvalósulásban bontakozik ki! 

 

Csodálatos a kezdet, 
ahogy Jézus a fölolvasott  igazságot magára vonatkoztatja! 

 

Már ott a kezdeten megjelenik a gond is. Amikor hallgatják Jézust a názáreti zsinagógában, 
akkor elkezdenek kételkedni: Ki ez? Honnan veszi a bátorságot, hogy Magára vonatkoztatja 
ezeket az igazságokat? Megszületik bennük az indulat szülte gondolat: Megölik! Letaszítják a 
mélybe, amivel a halálát okozzák. Hallottuk, Jézus egyszerűen hátat fordít és elmegy. Valami 
olyan isteni erő áradhatott Belőle, semmi mással nem magyarázható, hogy azok bénultan 
vették tudomásul Jézus kivonulását az életükből! 
 

Nem ez az általános, hogy Jézus egyszerűen kivonul a világból, kivonul az életünkből. Ez ott, 
akkor prófétai üzenet volt, hogy tudják meg, nincs hatalma és ereje az embernek Istennel 
szemben! Az utolsó szó mindig az Istené! Általában az történik, hogy mi utasítjuk ki az Istent 
a világból! Mi száműzzük az Istent az egyéni életünkből! Isten ezt nem veszi tudomásul azért, 
mert az ember Isten szeretett gyermeke! Isten nem engedheti meg magának, hogy az ember 
így elintézze a sorsát! 
 

A mai vasárnap új távlatot nyit 
Az isteni program érvényesül mindenek ellenére, az emberek minden gondolata ellenére. 
Legfeljebb – ahogy azt a képet használtam a szentmise bevezetőjében – nagyon sok a 

hullócsillag. Sajnos sokan vannak olyanok ma a III. évezred elején, akik Jézus vonzási erejét 
megtagadják. Úgy gondolják, hogy nincs szükségük se Istenre, se emberre! Az ember egyedül 
nem olyan erős, hogy emberhez méltó életet tudna élni! 
 

A mai üzenet szerint  
szükségünk van Istenre és egymásra! 

 

Jézus meghirdette: Isten országa eljött! Isten országa köztetek van! Isten országának emberi 
megjelenése az Egyház és az Egyházban azok, akik az isteni értékekből élnek! A Biblia elénk 
állítja ennek az isteni vállalkozásnak az indulását, az isteni program elindul Jézus által. Ahogy 
minden emberi vállalkozás, úgy tűnik az isteni vállalkozás is szövetségesekre vár.  

 

Az Isten szövetségesei mi vagyunk! 

 

Ma hallottunk néhányról, akik válaszoltak az Istennek! Hallottuk Izaiást, Pál apostolt, Pétert. 
Izaiás: Itt vagyok! Engem küldj!  
Pál apostol: Isten irgalma megragadott engem. Üldöztem Jézus híveit. Isten kegyelme 
földre terítette és erőt adott neki, hogy talpra álljon. Ő mondta: Isten kegyelméből 
vagyok, aki vagyok! A nemzetek apostolaként ünnepeljük. Életét is odaadta Jézusért!  
Péter, akinek a csónakját kiválasztja Jézus. Péter életének aprócska csónakjába beszáll 
Jézus. Ez olyan hatással van Péterre, hogy csak leborul: Uram, menj el tőlem, bűnös 
ember vagyok! Jézus fölemeli, ő a Szikla! Később ez a Szikla még Krisztust is 
megtagadja, de mondhatjuk: az Egyház emberi arca. Az isteni kegyelem ezt a gyenge 
Pétert az Egyház sziklaalapjává teszi! 



  2019. 02. 10. 

C 13 

3 

Isten rabjai vagyunk 
Mi emberek néha töprengünk azon, hogy ki is az ember? Nem lehet kitalálni! Senki sem fogja 
kitalálni. Egyetlen válasz van, amely az ember lényét elénk állítja: Az ember az, aki válaszol 
az Istennek! Az ember a válaszoló lény!  
 

Az ember életének értelme az istenszolgálat! 

Az ember vagy az Isten rabja, vagy elvétette az életet! 

 

Sajátos a magyar nyelv. Amikor azt halljuk, hogy rabja az Istennek, akkor ne feledkezzünk 
meg arról, hogy vannak szépségek, vannak értékek, amik rabul ejtik az embert. Ez nem 
fogságot jelent, hanem az ellenkezőjét. Fölszabadítja az embert, egyszerűen az erőit mozgásba 
hozza. Új távlatokat ad az embernek! 
 

Valami ilyenre kell gondolni akkor, amikor ezeket az apostolokat, akik amikor találkoztak 
Jézussal, - ezt hallottuk – mindenüket elhagyva követték Őt! Jézus rabul ejtette őket! Olyan 
hatással volt rájuk, hogy új távlatokat jelentett nekik ez a találkozás. A mi emberi életünkben 
is így van. Megtörténhet az életünkben, amikor egy személy megjelenik, - mindegy, hogy 

milyen minőségben - az embernek lehet olyan érzése, hogy rabul ejtett. Valójában 
főlszabadítja az embert, mozgásba hozza építő energiáit. Azzal a valakivel való kapcsolatát 
olyan rangra emeli, amiben fölismeri élete értelmét. 
 

Erről szól a kereszténység! Erről szól a keresztények jelenléte ebben a világban. Mi az Isten 
rabjai vagyunk, fölszabadította az erőinket és rendet teremtett a mi kusza belső világunkban. 
Értékrend jön létre, mi a fontos és mi a kevésbé fontos? Mi az, ami mindig érték és mi az, 
amit figyelembe se kell venni. Nem kell kitalálni, ki az ember. Az ember az, aki ebben a 

találkozásban új életre születik. Elgondolkodtató, - ahogy hallottuk az evangéliumban – 

hatalmas tömeg tódul Jézushoz és azok, akik az elsők lesznek Krisztus művének 
megvalósításában, az apostolok – akikkel terve van az Istennek - a hálóikat mosogatták. 
 

Mindenkivel terve van az Istennek, csak lehet, hogy amikor az Isten belép az életünkbe, akkor 
a hálóinkat mosogatjuk. Olyan dolgokkal foglalkozunk, amiknek igazából nincs is értelme. 
Legföljebb az, hogy a mi emberi egzisztenciánk nyerje meg azt, amire szüksége van. Akinek 
ez elég, jaj! Sajnos ma a világ e felé sodródik, hogy ez elég. Az embernek többre van 
szüksége! Ahogy ezt itt láttuk, amikor Péter rádöbben arra, hogy mi történt, az a csodálatos 
halfogás, akkor: Mindenüket elhagyva Jézus nyomába szegődtek! 

 

Isten azt akarja, hogy rendet teremtsünk a világunkban, az egyéni életünkben, a 
kapcsolatainkban, a közösségek életében. Tudjuk, mi a fontos, mi a dolgunk, ami mindig a 
másik emberre irányul: Ezentúl emberhalász leszel! Ezentúl emberek gondja-baja a te 

gondod és ez ad értelmet az életednek, amikor keresed a megoldásokat nem a magad erejében 
bizakodva, hanem a kegyelem, az isteni erő által. Az apostolok, akiket Jézus kiválasztott, 
gyenge, gyarló emberek voltak és mekkora művet hoztak létre. Senki ne mondja, hogy 
valamire nem képes Isten erejében.  
 

Jakab és János, amikor Jézus a halálba megy, akkor ők azon töprengenek, hogy lehetne első 
helyük Jézusnál. Tamás, aki mindvégig Jézussal volt, ő a hitetlen. András, aki egy másik 
ilyen nagy alkalommal megkapja a felhívást, hogy adjatok enni a tömegnek. A maga erejére 
hivatkozva mondja, van itt öt kenyér és két halacska, de mi ez ennyinek? Telepítsétek le őket 
és ti adjatok nekik enni. Jóllakatták a több ezer embert. Jézus megmutatta erejét! 
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Az Egyház emberi arca mi vagyunk. Az Egyház emberi arca Péter, Jakab, János, Tamás, 
mindannyian. Önmagában Isten ügyét nem tudja szolgálni az ember, csak akkor, ha rabja lesz 
az Istennek! Ha rádöbben arra: Nálam nélkül semmit sem tehettek! Ilyen a világ, ilyenek 
vagyunk mi, de ebben a világban van jelen az Isten országa, van jelen az Egyház!  
 

A mai evangéliumra gondolva sokszor hasonlítják az Egyházat hajóhoz. Hatalmas hullámok 
közepette, a viharok ellenére szeli a vizet. Veszélyben van minden pillanatban. Üldöztetést 
szenved kezdetek óta. Nem sodródik. Újra és újra az ember lelkiismeretét szólítgatja. Maradi.  
Ha szól, akkor miért avatkozik mindenbe bele? Ha hallgat, miért nem mutat irányt? 

 

Isten műve Istené, mi csak szövetségesei vagyunk az Istennek  
Egyetlen kérdésről van szó, az Isten szólít bennünket, jó ügyek szolgálatára hív, mi 
válaszolhatunk. Ha igent mondunk, akkor elindulunk azon az úton, amely az Istennel közös 
út! Ha ezt komolyan gondoljuk, akkor lelkesíthet és bátoríthat bennünket az első évtizedek, 
évszázadok Egyházának története. Az apostolok élettörténete, akik Isten kegyelmével, Isten 
segítségével ezt a világot mégiscsak megváltoztatták. Ez a világ azoknak az értékeknek 
birtokában, amit ez az Egyház megjelenít, mégiscsak jobb lett!  

 

A kérdés csak az, hogy akarunk-e ma is és a jövőben is 

emberi életet élni, hivatásszerűen emberi életet élni? 

Ez azon múlik, hogy van-e igenünk az Istennek? 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Holnap lesz a betegek világnapja. Ez a mi szerzetes közösségünket 
különösképpen is érinti és mindazokat, akik a gyógyításban munkálkodnak, de mindenkit 
érint, mert mindenkinek volt, van, vagy lesz betege. Sőt talán azt is el kell mondani, 
mindegyikünk volt, van, vagy lesz beteg. Különösképpen is gondoljunk ebben az imádságban 
azokra, akiknek az életéért aggódunk és akiknek a gyógyulásán munkálkodunk!  Mi Atyánk…   

           

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldásával megyünk tovább az utunkon. Kérjük Isten segítségét, hogy 

valamiképpen meg tudjuk jeleníteni ebben a világban a keresztény közösség erejét. Egy 
fecske nem csinál nyarat. De ha fölismerjük, hogy Isten ereje bennünket egybekovácsolhat, 
akkor annak már van üzenete. A kereszténységünk itt Európában ezt a közösségi erőt 
veszítette el. Mindent megtettek azért, hogy darabokra szaggassanak minden közösséget, 
különösen azokat, amelyek isteni értékeket hordoztak, vagy olyan értékeket, amik a 
közösségek jelentőségét fejezték ki. Látszatközösségeket nagyjából mindig akartak. 

 

Tegnap Horváth Mihály, nyolcadik osztályos tanuló aranyérmet nyert egy bécsi Rubik 
kocka versenyen. 48 másodperc alatt rakta ki bekötött szemmel az összekevert kockát. De 

ennél is nagyobb dolog, hogy ma itt van. Ma ott diadalmenet van, de ő azt mondta, hogy neki 

itt kell lennie! Ez még nagyobb dolog!  
 

Isten legyen segítségünkre! 

 


